
كارن همايون فر هن��گام دريافت جاي��زه اش در 
اختتاميه فيلم فجر گفت: اميدوارم كسي سيمرغ 
بهترين آهنگساز را بگيرد كه ايراني باشد چراكه ما 
قطعا به آهنگساز خارجي در سينمايمان احتياج 
نداريم.  به گزارش مهر، در بخ��ش اهداي جايزه 
بهترين آهنگس��از در س��ي و دومين جش��نواره 
بين المللي فيلم فجر، كيان��وش عياري و هنگامه 
قاضياني روي سن حضور يافته و ديپلم افتخار اين 
بخش را به كارن همايون فر اهدا كردند.  همايون فر 
پس از دريافت جايزه گفت: از خانواده ام و داوران 
تشكر مي كنم. اميدوارم كس��ي كه بعد از من اين 
س��يمرغ را مي گيرد يك ايراني باش��د چراكه ما 
هر چيزي در كش��ورمان نياز داش��ته باشيم ولي 
به آهنگس��از خارجي احتي��اج نداري��م.   پس از 
صحبت هاي وي برنده سيمرغ بهترين آهنگساز 
اعلام شد كه برخلاف آرزوي همايون فر، اين جايزه 
به استفان واربك براي فيلم »رستاخيز« اهدا شد 
كه وي در ايران حضور نداشت و مدير توليد فيلم 

جايزه را گرفت. 

كتاب »لشكر خوبان«مشتمل بر خاطرات مهدي 
قلي رضايي به چاپ چهل و يكم رسيد. 

به گ��زارش آنا، معصومه س��پهري نويس��نده در 
اين كتاب، خاط��رات مهدي قل��ي رضايي يكي 
از رزمن��دگان اطلاع��ات در دوران دفاع مقدس 
را گردآوري كرده اس��ت. س��پهري پيش از اين 
نيز نگارش خاط��رات نورالدين عاف��ي در كتاب 
»نور الدين پس��ر ايران«را بر عهده داش��ته است. 
»لشكر خوبان«از جمله كتاب هاي دفاع مقدسي در 
ژانر خاطره نويسي است كه بعد از انتشار با استقبال 
خوبي از سوي مخاطبان مواجه شده است. مهدي 
قلي رضايي رزمن��ده اي كه زندگي نامه اش محور 
اصلي اين كتاب است، در »لشكر خوبان«به تبيين 
بخش هايي از خاطرات خود از لش��كر 31 عاشورا 
در جنگ پرداخته اس��ت. مقام معظم رهبري در 
يادداش��تي، فروردين ماه س��ال جاري بر كتاب 
لشكر خوبان اينگونه نوشتند:»اين نيز بخشي از 
آن تصوير عظيم و باشكوهي است كه ما همواره آن 
را از دور ديده و تحسين كرده و بزرگ شمرده ايم 
بي آنكه از ريزه كاري ها و نقش هاي معجزه  آساي 
تشكيل دهنده  آن و رنگ آميزي هاي بي نظير جزء 
جزء آن، به درستي خبر داشته باشيم. اين كتاب 
شرح اين ريزه كاري هاي حيرت انگيز در بخشي از 
اين تابلوي ماندگار و تاريخي اس��ت. آنچه درباره  
عمليات بدر و والفجر 8 و كربلاي 5 و كربلاي 4 و 
بيت المقدس 2 و 3 در اين كتاب آمده از بخش هاي 
برجسته تر آن اس��ت. همچنين مجاهدت ها در 
كوه هاي غرب، در ماووت و گ��رده رش و قاميش 
ديگر آن بلندي هاي سخت و نيز آنچه به يگان ها 
و دسته جات اطلاعات و غواص مربوط مي شود و 
نيز بخش هاي ديگري از آن در خور آن است كه در 

شكل فيلم و رمان عرضه شود.«

   مسيح محمدي
اختتاميه س��ي ودومين دوره جش��نواره 
بين الملل��ي فيل��م فج��ر ش��امگاه روز 
22بهمن ماه در س��الن همايش هاي برج 
ميلاد با حضور علي جنتي وزير فرهنگ و 
ارشاد اسلامي، دكتر نهاونديان رئيس دفتر 
رئيس جمهور، حجت الله ايوبي معاون وزير 
ارشاد و رئيس سازمان سينمايي و جمعي 
از منتخبان و اهالي هنر، سينما و رسانه 

برگزار گرديد. 
پ��س از پاي��ان يافت��ن مراس��م اهداي 
سيمرغ هاي جشنواره به افراد و فيلم هاي 
منتخب هيئ��ت داوران اين دوره، رئيس 
س��ازمان س��ينمايي چند دقيقه اي را به 
اهالي رسانه و پاسخ به پرسش هاي متنوع 
آنها اختص��اص داد. حج��ت الله ايوبي با 
اشاره به اينكه حكم جديدي براي عليرضا 
رضاداد صادر نشده و از ابتدا قرار بود دبير 
جش��نواره براي چند دوره فعاليت كند، 
گفت: بعد از اعلام مقررات جشنواره سال 
آينده بسيار سختگيرانه عمل خواهيم كرد 
و مطمئناً اينگونه نخواهد بود كه تا دقيقه 

۹۰ تكليف ما روشن نباشد. 
رئيس س��ازمان س��ينمايي پس از پايان 
مراس��م اختتاميه سي ودومين جشنواره 
فيلم فجر در پاسخ به خبرنگاران رسانه ها 
مبني بر اينكه با توج��ه به دبيري مجدد 
عليرضا رض��اداد آيا او مي توان��د اين بار 
سنگين را بردوش بكش��د يا خير؟ اظهار 
داشت: اگر دقت ش��ده باشد، هيچ حكم 
جديدي براي آقاي رضاداد صادر نشد و از 
همان ابتدا گفتيم كه قصد داريم دبيران 
جشنواره ها يكساله نباشند و براي مدت 
طولاني تر باشد تا بتوانند با تامل جشنواره 
را در طول سال اداره كنند. امسال ما كمي 
دير رسيده بوديم و فرصت خيلي كمي بود 
و آقاي رضاداد وقتي كه منصوب شد عملًا 
سه ماه بيش��تر براي برگزاري جشنواره 
فرصت نداشت و با تمام گرفتاري هايي كه 
خودمان داشتيم، با اين حال يك جشنواره 
سخت سنگين با همه انتظاراتي كه جامعه 

سينمايي از اين جشنواره دارد؛ انتظاراتي 
كه به هرحال فضاي جديد و دولت جديد 
ايجاد كرده و از آن طرف بخش هاي ديگر 
جامعه دارند كار را بسيار دشوار كرده بود 
و واقعاً جشنواره سختي را آقاي رضاداد با 
موفقيت و نمره قبولي پشت سر گذاشت. 
ايوبي در ادامه مي افزاي��د: بنابراين براي 
س��ال آينده كه از فردا آقاي رضاداد بايد 
كارهاي جش��نواره بعد را ش��روع كنند، 
فرصت براي تعمق و تأمل داريم. اولاً يك 
جلسه را خواهيم گذاشت و همه كساني 
كه در برگ��زاري آن دخي��ل بودند نظير 
روزنامه ن��گاران و خبرنگاران جش��نواره 
را نق��د كنند. م��ا آمادگي نق��د جدي و 
درست جش��نواره را داريم و مي خواهيم 
آسيب شناسي درس��ت انجام دهيم كه 
وقت هم براي اين كار فراهم اس��ت و اگر 
كاستي هايي بوده كه حتماً بوده است، ان 

شاءالله براي دوره بعدي برطرف شود. 
رئيس سازمان سينمايي در پاسخ به اين 
سؤال كه آيا بايد جشنواره فجر را به عنوان 
يكي برگزار كرد يا فستيوال تخصصي و آيا 
در جش��نواره سي وسوم ويژگي هاي يك 
فستيوال تخصصي رعايت خواهد شد يا 
خير؟ گفت: چيزي كه بنده انتظار دارم و 
اين كار را انجام خواهم داد، اين است كه 
بنشينيم و آيين نامه ها و قوانين و مقررات 
جش��نواره فجر را مرور كنيم. بعد از سه 
دهه حتماً اين آيين نامه جاي بررسي دارد 
و بايد به يك ترازي برسيم براي جشنواره 
فيلم فج��ري كه براي انقلاب اس��ت، در 
دهه فجر برگزار مي شود و سينماي ايران 
و س��ينماي ملي اس��ت و خيلي ها آرزو 
مي كنند جش��نواره ما الگويي شود براي 
كش��ورهاي ديگر و واقعاً نباي��د اينگونه 
باشد كه ما الگوگيري صرف كرده باشيم 
از جش��نواره هايي كه هيچ مناس��بتي با 
الگوي فرهنگي جمهوري اسلامي ايران 
ن��دارد، بنابراين فرصت خوب��ي داريم تا 
بنش��ينيم مقررات جش��نواره را بررسي 
كنيم. نكته ديگري كه قطعاً انجام خواهيم 

داد اين اس��ت كه بعد از اع��لام مقررات 
جشنواره س��ال آينده بسيار سختگيرانه 
عمل خواهيم كرد. يعني مطمئناً اينگونه 
نخواهد ب��ود كه تا دقيق��ه ۹۰ تكليف ما 
روشن نباشد، نتوانيم جدول برنامه ها را 
ببنديم.  ايوبي در ادامه گفت: ما امس��ال 
را سالي استثنايي مي دانيم به دليل آنكه 
يك دوره اس��تثنايي بر س��ينماي ايران 
گذشت. مطالبات زيادي بود و فيلم هايي 
پشت در جشنواره ها مانده بودند و بايد از 
اين شرايط عبور مي كرديم اما براي سال 
بعد قوانين جشنواره كه اعلام شد اصلا به 
اين شكل نخواهد بود كه مهلت ارسال آثار 
تا روز اول جش��نواره ادامه داشته باشد. 
هيئت انتخ��اب باي��د در مدت زمان يك 
هفته نزديك به 12۰ فيلم را ببينند، پس 
عملًا غيرممكن است كه مدير جشنواره و 
مديران جشنواره همراه خواهند بود كه با 
سينماگراني كه براي جشنواره سال آينده 
فيلم مي سازند و از هم اكنون همراه آنها 
خواهند بود و همه چيز طبيعي و عادي 

خواهد شد. 
معاون وزير فرهنگ و ارش��اد اس��لامي 
همچنين در پاسخ به اين سؤال كه نحوه 

انتخاب فيلم ها و حتي اهداي جوايز امسال 
به گونه اي بود كه انگار ق��رار بود همه را 
راضي نگه داشت و چه لزومي داشت در 
بخش هايي به برخي از فيلم ها دو سيمرغ 
بلورين داده ش��ود؟ گف��ت: وقتي نتايج 
داوري مشخص مي شود طبيعتاً سؤالاتي 
از ذهن ها مي گذرد ام��ا وقتي به تركيب 
هيئت داوران ن��گاه مي كنيم، مي بينيم 
اين داوران كس��اني نبودند كه بخواهند 
ملاحظه كاري كنند و همه را راضي نگه 
دارند.  وي همچنين در پاس��خ به سؤال 
ديگري كه س��ازمان سينمايي تا چه حد 
قدرت دارد نمايش فيلمي را تغيير دهد 
يا فيلمي را از اكران شهرس��تان ها پايين 
بكشد و آيا قرار است اين روند ادامه داشته 
باشد، اظهار داشت: در چند جمله اي كه 
در مراس��م اختتاميه عنوان كردم گفتم  
تدبير آس��ان اس��ت اما اعت��دال و حفظ 
اعتدال بسيار مشكل اس��ت. به هرحال 
تدبير و اعتدال اقتض��ا مي كند خيلي از 
جاها مصلحت سينما را به مصلحت يك 

نفر و يك فيلم ترجيح دهيم. 
ايوبي همچنين در پاس��خ به اين س��ؤال 
كه آيا ادامه دبيري رضاداد در جش��نواره 
فيلم فجر خدشه اي به وظيفه او به عنوان 
مش��اور عال��ي وارد نخواهد ك��رد؟ بيان 
داش��ت: فكر نمي كنم دبيري با مش��اور 
بودن ايشان منافات داشته باشد، ضمن 
اينك��ه ديگر كاره��ا روي غلت��ك افتاده 
اس��ت و به زودي هم برخي سياست ها و 
تصميمات مهم سينمايي را اعلام خواهيم 
كرد. جشنواره فجر به هرحال براي ما مهم 
اس��ت و اميدواريم ايشان بتوانند اين كار 
را به خوب��ي جلو ببرند.  رئيس س��ازمان 
سينمايي همچنين در پاسخ به اين سؤال 
كه چه زماني يك مكان و محل اختصاصي 
براي جشنواره فيلم فجر احداث خواهد 
شد، اظهار داش��ت: همين امروز با دكتر 
نهاونديان و دكتر آخوندي وزير راه، مسكن 
و شهرسازي اين آرزو را منتقل كرديم. در 
خيلي  كش��ورها رسم اس��ت كه رؤساي 
جمهور يك اثر ماندگار فرهنگي از خود 
به جاي مي گذارند و از همان ابتدا  دنبال 
چنين كاري هستند، به هرحال به دولت 
تدبير و اميد پيشنهاد مي كنيم يك كاخ 
جشنواره براي جشنواره هاي متعددي كه 
در كشور ما برگزار مي شود احداث شود و 
به اين موضوع فكر كنند تا به عنوان يادگار 
طرح تدبير و اميد يك كاخ ماندگار براي 

جشنواره ها ساخته شود. 
وي در خاتم��ه درباره غيررس��مي اعلام 
ش��دن حكم دبيري عليرضا رض��ا داد و 
اينكه آي��ا چنين كاري هماهنگ ش��ده 
گفت: يك بحثي بود ك��ه ما دبيرخانه اي 
براي جشنواره ها ايجاد كنيم و جايي باشد 
كه جشنواره هاي مختلف را نظارت كند. 
البته چون بناي ما بر چابك سازي سازمان 
سينمايي است كه سازمان جديد خيلي 
عملياتي نباش��د اما دبيرخان��ه منافاتي 
ندارد و آق��اي رضاداد ه��م حكم جديد 
نگرفته است و ادامه همان حكم قبلي را 

انجام خواهد داد. 
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جشنواره فيلم فجر بايد مورد نقد جدي قرار گيرد
رئيس سازمان سينمايي از برگزاري جلسه با روزنامه نگاران براي آسيب شناسي جشنواره فيلم فجر خبر داد

معاون امور هنري وزير ارشاد به ديدار محمدعلي كشاورز رفت

جشنواره فجر از نگاه يك رسانه خارجي

انتقاد  از حضور آهنگسازان 
خارجي  در سينماي ايران

 »لشكر خوبان« 
به چاپ چهل و يكم رسيد

   محمد مهدي حكيم
جشنواره فيلم فجر هميشه حاشيه هاي زيادي 
داشته اس��ت از جمله جلوه گري و خودنمايي 
برخي هنرمندان كه هر ك��دام در رقابت با هم 
به دنبال ديده شدن هستند، اما امسال وضعيت 
مدگرايي به نسبت قبل نمود بيشتري داشت. 
با توجه به اينكه در چند سال اخير رسانه هاي 
مجازي و ش��بكه هاي اجتماعي گسترش پيدا 
كرده اند و اغلب سايت هاي خبري براي جذب 
بيش��تر مخاطب  رو به خبرهاي زرد آورده اند؛  
بازيگران سينما و تلويزيون بيشتر از قبل مورد 
توجه قرار گرفته اند امري كه رسانه ملي در آن 
كم بي تأثير نبوده اس��ت.  الگوسازي بازيگران 
و هنرپيش��ه هاي س��ينما و تلويزي��ون براي 
برخي مديران ت��ا آنجا پيش رف��ت كه برخي 
مس��ئولان از طريق اين قش��ر تلاش مي كنند 
براي خود رأي جمع كنند. در حركتي عجيب، 
در هماي��ش تخصصي محيط زيس��ت، اغلب 
مهمانان و حتي س��خنرانان همايش به  جاي 
متخصصان و كارشناسان اين حوزه،  بازيگران 
بودند تا آنجا كه حتي صداي رسانه ها هم درآمد! 
متأس��فانه چنين نگاه هاي افراط��ي به اهالي 
س��ينما و تلويزيون باعث گرديد تا بدون اينكه 
فرهنگس��ازي اصولي صورت بگيرد خواسته و 
ناخواسته اين قشر پررنگ شوند و حالا بازيگراني 
كه با پول بيت المال به شهرت رسيده اند براي 
جامعه اسلامي و ارزش هاي انقلاب به يك زنگ 
خطر تبديل شده اند.   پيش از اين پوشش هاي 
عجيب وغريب اين افراد كه اكث��راً براي ديده 
شدن، ماندن يا بازگشت دوباره به سينما تلاش 
مي كنند، باعث ش��ده بود تا ني��روي انتظامي 
در چندين مورد با آنها برخ��ورد كند. موضوع 
نياز اغلب اين بازيگران جوياي نام كه از منظر 
روانشناسي گاه در حد يك بيماري رواني تلقي 
مي شود )در اصطلاح روانشناسي به اين بيماري 
مرض نمايشي گويند(، به غير از اينكه هشداري 
فرهنگي ب��راي جامعه متدين ماس��ت باعث 
گرديده تا برخي س��ودجويان فرصت طلب از 
اين نياز رواني و از خود بيگانگي بازيگران بهره 
ببرند چنانكه امسال جشنواره فجر بيش از آنكه 
صبغه هنري داشته باشد و فيلم هاي اين طيف 
ديده شود، مدل لباس هاي عجيب و بازيگرانش 
به چش��م مي آمد. از همان ابت��دا فرش قرمز و 
حضور عكاسان رسانه هاي رسمي و غيررسمي 
با لباس هاي عجيب اين افراد، انسان را قبل از هر 
چيز به ياد فشن شوهاي ماهواره اي مي انداخت 

تا هنرمندان انقلاب اسلامي در دهه فجر!
مطمئناً مسئله پوشش بازيگران، اتفاقي نبود، 
اگر بح��ث س��رويس هاي اطلاعات��ي و جنگ 
نرم همچنين برنامه س��ازي اخير ش��بكه هاي 
ضدانقلاب به  خصوص سايت آلماني دوچه وله 
و مقاله هاي مرتبطش قبل از جش��نواره فيلم 
فجر درباره لباس و پوش��ش ايراني��ان را كنار 
بگذاريم يك احتمال وجود دارد و آن اين است 
كه جش��نواره فيلم فجر كه هزينه سنگيني به 
دوش بيت المال دارد و س��اليان پيش قرار بود 
به عنوان تريبون انقلاب اسلامي براي جهانيان 

محسوب ش��ود، حالا بعد از 32 سال از فعاليت 
خود، نه تنها جهتش را 18۰ درجه تغيير داده 
است بلكه دست هاي سودجويان اقتصادي در 
امر پوشاك را باز كرده است تا جولان بدهند و 
با سوء استفاده از نياز بازيگران براي ديده شدن، 
قبل از سال نو مدهاي ناجور و هنجارشكنانه شان 
را در اين نمايشگاه به عرضه بگذارند.  اگر دقت 
كرده باش��يد مي بينيد كه لباس هاي اين افراد 
مناسب مجالس هس��تند و از روي ژست هايي 
ك��ه در عكس ها گرفته بودند كاملًا مش��خص 
بود تنها به منظور مد كردن اين نوع پوشش ها 
خودنمايي مي كنند. همزمان در راس��تاي اين 
حركت بازيگران، برخي س��ايت ها نيز از نحوه 
پوشش بازيگران در جشنواره به عنوان بهترين 
و زيباترين مدل ياد كرده بودند! كه براي مثال 
چگونه فلان بازيگر زن چكمه هاي بلند قرمزش 
را با روسري و كيف خود همرنگ كرده و زيبايي 
و جلوه خاصي به تيپ خود داده است يا شلوار 
جين پاره فلان بازيگر مرد با لباسي كه پوشيده 

است همخواني جالب توجهي دارد! 
البته همه تقصيره��ا را نبايد به گ��ردن دولت 
جديد انداخت. شايد همان روزي كه »هنگامه 
قاضياني« به خاطر فيل��م »روزهاي زندگي« با 
آن پوش��ش ناجور جايزه گرفت و ارزشي هاي 
ما از او به خاطر بازي بي روح و فمينيس��تي اش! 
به نام دفاع مقدس تقدير كردن��د، بدون اينكه 
تذكري به وي بدهند، امروز شاهد اين اتفاقات 
نبوديم تا برايشان عادي شود تا جايي كه حالا 
پوش��ش و رفتار مريلا زارعي برايمان غنيمت 
به حس��اب  آيد.  در هر صورت آنچه در حاشيه 
جش��نواره فجر امس��ال ش��اهد بوديم نمايش 
عروسك هاي مسخ شده اي بود كه حتي بدون 
در نظرگرفتن وضعيت اقتص��ادي مردم جدا از 
مباحث ارزشي و مذهبي ملعبه دست مزون هاي 
لباس و فروشندگان پوش��اك قرارگرفته بودند 
تنها تيترهاي سايت ها و شبكه هاي اجتماعي 
به خودي خود مؤيد اين ماجراس��ت.   چند روز 
پيش يكي از خبرگزاري هاي كشور در مطلبي 
به ظاهر بي ارتباط گزارش��ي درباره مانكن هاي 
زيرزميني منتشر كرده بود كه بازخورد زيادي 
هم داش��ت. موض��وع در م��ورد م��زون داران 
زيرزمين��ي و مانكن داراني بود ك��ه به دختران 
و پس��ران جوان روزي يك ميليون تومان پول 
مي دهند تا لباس هاي آنها را بپوشند و در سطح 
شهرها بروند براي اين كه آن مدل لباس مد شود. 
بخش جالب توجه اين گزارش مزبور به حضور 
بازيگران و اهالي س��ينما و تلويزيون بود كه به 
گفته يكي از مزون داران، آنها هم حضور جدي در 
اين مكان ها دارند.  انگار قرار است پول بيت المال 
به نام دهه فجر و به كام مزون داران هزينه شود. 
سؤال اينجاست كه وقتي اجازه مي دهيم چنين 
اس��تفاده اي از بيت المال و رسانه هاي عمومي 
ش��ود. آيا مي توانيم با مردم عادي كوچه و بازار 
كه بازيگران سينما و تلويزيون را به عنوان الگوي 
آنها معرف كرده ايم به خاطر تقليد پوشش اين 
خانم ها و آقايان برخورد ارشادي كنيم؟ انگار بايد 

قبل از همه كسي وزارت ارشاد را ارشاد كند. 

معاون امور هنري وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي 
در ديدار با محمدعلي كش��اورز گفت:»سايه 
بزرگان و هنرمنداني همچون شما بايد بر سر 
جوانان باش��د. وجود ش��ما بركت و دلگرمي 
براي ماس��ت.« به گ��زارش »ج��وان«، عصر 
سه شنبه 22 بهمن ماه، علي مرادخاني، معاون 
امور هنري وزير فرهنگ و ارش��اد اسلامي، به 
همراه عب��اس عظيمي، مديرعامل مؤسس��ه 
هنرمندان پيشكس��وت و ندا انتظامي، مدير 
روابط عمومي معاونت امور هنري با محمدعلي 
كشاورز ديدار كردند.  اين هنرمند پيشكسوت 
وضعيت سلامت عمومي خود را خوب توصيف 
كرد:»قرار اس��ت به زودي با نظر دكتر، عمل 
جراحي انجام دهم و به ياري خدا دوباره توان راه 
رفتن پيدا خواهم كرد.« كشاورز با بيان اينكه 
در دوره معاونت هنري جديد قطعا تحولي در 
عرصه هنر ايجاد مي ش��ود و تئاتر پيش��رفت 
خواهد ك��رد، ادامه داد:»به هنرمن��دان تئاتر 
گفتم كه دلخوري هاي قب��ل را كنار بگذاريد 
و با خي��ال راحت فعاليت هاي خ��ود را دوباره 

ش��روع كنيد. به نظرم وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي در مسير ارتقا و پيشرفت قدم گذاشته 
اس��ت.« او با اش��اره به نمايش نيمه كاره خود 
گفت:»نمايش��نامه اي به ترجمه بزرگ علوي 
كه مربوط به 5۰ س��ال پيش اس��ت را تمرين 
مي كردم كه اين حادثه براي��م پيش آمد و آن 
نمايش نيمه كاره ماند. بسيار مشتاقم تا دوباره 
نمايشي را در كنار هنرمندان جوان روي صحنه 
ببرم.« كشاورز همچنين با اشاره به شايعه اي 
كه چند روز اخير در برخي س��ايت ها در مورد 
او منتشر شد، گفت:»متأسفانه شايعه اي مبني 
بر درگذشتم منتشر شد و حتي از كشورهاي 
ديگر نيز براي اطلاع از صحت اين مطلب با بنده 
تماس گرفتند.« علي مرادخاني نيز در اين ديدار 
با اشاره به ايام مبارك دهه فجر و پيروزي انقلاب 
اسلامي گفت:»در اين روز مبارك كه در خدمت 
شما هستيم، اميدواريم كه خدا شما را سلامت 
بدارد چراكه جوانان به وجود بزرگاني همچون 
شما نياز دارند. اميدوارم به زودي امكاني فراهم 
شود تا هنرمندان پيشكسوتي چون محمدعلي 
كش��اورز روي صحنه بروند تا مردم از حضور 
هنريشان دوباره به وجد آيند.« او همچنين با 
اظهار تاسف از پخش شايعه در مورد درگذشت 
محمدعلي كشاورز گفت:»برخي رسانه ها اين 
شايعه را بدون بررس��ي منتشر كردند. اگر چه 
بعد از زمان كوتاهي تكذيب شد ولي اثرات بدي 

را بر جاي خواهد گذاشت.« 

روزنام�ه »گاردي�ن« در گزارش�ي ك�ه 
تركيبي از انتقاد و تحسين است، ضمن 
پرداختن ب�ه ابعاد مختلف جش�نواره 
فجر، »شيار 143« را بهترين فيلم امسال 

جشنواره توصيف كرده است. 
به گزارش»ايسنا« گاردين  در گزارش خود 
با اش��اره به وجه تمايز آثار امس��ال با ادوار 
گذشته نوشت: آنچه جش��نواره فجر را از 
بس��ياري جش��نواره هاي ديگر در سراسر 
جهان متمايز مي كند ، ش��لوغي آن است. 
جوانان از نقاط مختلف تهران با پيشينه هاي 
متفاوت اجتماعي و اقتصادي ماه فوريه را در 
صف هاي طولاني سپري كردند. جشنواره 
فجر ، رويدادي نيس��ت ك��ه روح اصلي آن 
از هنرمن��دان خاص ، ثروتمند يا مش��هور 
نشات گرفته باشد. اين جشنواره اعتبارش را 
مديون هزاران فيلم دوستي است كه حتي 
در سخت ترين شرايط ، سينماهاي تهران 
را پرُ مي كنن��د.  گاردين در گ��زارش خود 
نوشت: امس��ال 31 فيلم در بخش مسابقه 
جشنواره فجر با هم رقابت داشتند كه اين 
تعداد بس��يار بيش��تر از 2۰ اثري است كه 
معمولا در جشنواره هاي سينمايي نمايش 
داده مي شوند.  البته اين روزنامه انگليسي 
به نقل از تدوينگر يكي از فيلم هاي بخش 
مسابقه توجيهي براي تعداد بالاي فيلم هاي 
سوداي سيمرغ آورده و مي نويسد: اينها همه 
به خاطر لابي و رايزني  است. تهيه كنندگان 
تماس مي گيرند و مي گويند كه مي خواهند 
فيلمشان وارد جشنواره شود ، كارگردانان 
تاثيرگذار مي خواهند لوگوي فجر را روي 

پوستر فيلم هايشان ببينند. نمايش فيلم در 
جشنواره فجر موجب فروش بالا و شهرت 
مي شود، به همين دليل فيلمسازان به دنبال 
نهادهايي هستند كه فيلمشان را در جشنواره 
شركت دهند و امسال تمام نام هاي بزرگ در 
پي چنين هدفي بودن��د.« اين موضوع در 
مورد برخي آثار به وضوح قابل مشاهده بود. 
براي نمونه فيلم مسعود كيميايي با بيش 
از 4۰ سال فعاليت س��ينمايي به گونه اي 
بود كه نمي ش��د روي صندلي نشست و تا 
آخر تماش��ا كرد. فيلم مملو از صحنه هاي 
توهين ، ناسزا ، جيغ وداد و كتك كاري بود، 
تا حدي كه يك سوم تماشاچيان در اواسط 
فيلم پس از اعتراض، سالن را ترك كردند.  
خبرنگار گاردين در همين راستا نقل قولي 
از »محس��ن آزرم« � منتقد فيل��م � آورده 
و مي نويس��د: جش��نواره فجر محلي براي 
كشف استعدادهاي نو نيست، بلكه رويدادي 
براي خودنمايي قديمي هاست. اين روشي 
اس��ت كه برگزاركنندگان هميش��ه با آن 
بليت فروشي كرده و مردم را جمع كرده اند.  
در ادامه گزارش مي خوانيم: امسال بسياري 
از كارگرداناني كه سال ها فيلمي نداشتند، 
در جش��نواره حضور داشتند و تقريبا تمام 
فيلمسازان مشهور ايراني در فستيوال فجر 
شركت كردند. »داريوش مهرجويي« يكي 
از اين كارگردانان با سابقه است كه تاكنون 
فيلم هاي بيادماندني بسياري ساخته است. 
اين در حالي است كه طي يك دهه  گذشته 
بسياري از آثار نمايش داده شده از او حرف 
جديدي ب��راي گفتن نداش��ته اند. اما آنها 

همچنان جمعيت را به سمت خود جذب 
مي كنند. در چه��ار روز اول جش��نواره، با 
وجود برف ش��ديدي كه مي باري��د، مردم 
س��اعت ها در صف هاي طولاني به انتظار 
ايستادند تا فيلم كارگردانان مطرح را شايد 
به اميد تماشاي آخرين شاهكار نظاره كنند. 
زمان اكران »اش��باح« مهرجويي ، سالن ها 
مملو از جمعيت بود ، اما مخاطبان پيش از 
پايان فيلم ، آن را هو كردند و از سالن خارج 
شدند.  گاردين در ادامه با اشاره به اينكه بازار 
صحبت ها درباره  فيلم هاي كمتر شناخته 
شده  داغ شد، نوشت: فجر امسال نسبت به 
دوره هاي گذشته بسيار آنلاين تر بود. چند 
ماه پيش از آغاز جش��نواره ، صفحه  توئيتر 
آن به روز مي شد ، بليت ها در بسته هاي 11 
تايي به صورت آنلاين به فروش مي رسيدند 
و قيمت آنها براس��اس س��الن هاي سينما 
از 22 تا 77 هزار تومان متغير بود. »س��لام 
سينما« رتبه بندي ها را به صورت به روز ارائه 
مي كرد و اخبار مربوط به هر فيلم را منتشر 
مي كرد. منتقدان سايت »كافه سينما«  هر 
ساعت نقدي جديد را ارائه مي كردند. براي 
اولين بار ، برنامه هاي جشنواره فجر امسال 
در 3۰ استان ديگر به غير از تهران اجرا شد.  
اين روزنامه انگليسي همچنين نوشت: يكي 
از بهترين آثار امسال جشنواره فجر »طبقه 
حساس« كمال تبريزي بود. داستان فيلم 
درباره مردي است كه قبري دو طبقه مي خرد 
تا نزديك همسر متوفي اش دفن شود، اما 
تصادفا مردي ديگر در طبقه  بالاي همسرش 
خ��اك مي ش��ود. در جريان اين داس��تان 

بحث برانگيز ، باورهاي اجتماعي ، سياسي 
و مذهبي بازنگري و موش��كافي مي شوند. 
اين هنر كمال تبريزي است كه موضوعي 
دم دستي را انتخاب مي كند تا هم تماشاچي 
را به خنده بيندازد و هم س��ؤال در ذهنش 
ايجاد كند. فيلمنامه اين اثر را نويسنده اي 
جوان به نگارش درآورده ك��ه نامش براي 
فيلم دوستان ايراني بسيار آشناست:»پيمان 
قاس��م خاني« ك��ه فيلمنامه هاي��ش طي 
س��ال هاي اخير دستمايه  س��اخت برخي 
از بهتري��ن كمدي ه��اي اجتماعي ش��ده 
است.  خبرنگار گاردين بهترين اثر امسال 
جشنواره فجر را فيلم »شيار 143« مي داند 
و مي نويسد: رخش��ان بني اعتماد طي دو 
دهه  گذشته تقريبا پاي ثابت جشنواره هاي 
فجر بوده ، اما برترين فيلم اين دوره متعلق 
به يك كارگردان زن به نام »نرگس آبيار« 
بود كه »ش��يار 143« را روي پرده برد. اين 
فيلم نگاه فمينيس��تي بي س��ابقه اي را به 
جنگ ايران و عراق دارد. »شيار 143« كه در 
يكي از روستاهاي كوچك ايران به تصوير 
كشيده شده ، داس��تان مادري است كه در 
انتظار شنيدن خبري از پسر مفقودالاثرش 
است ، فرزندي كه 15 سال پيش در جريان 
جنگ ناپديد شده است. اين فيلم علاوه بر 
اشك ، نوعي حس تسكين را به تماشاچي 
القا مي كند. نسل جديد فيلمسازان ايراني 
داستان هايي را روايت مي كنند كه پدرانشان 
قادر نبودند به تصوير بكشند. درحالي كه 
به فيلم هاي بيش��تري همچون اين فيلم 

نياز است.

غلبه مدگرايي بر حاشيه جشنواره فيلم فجر

مرادخاني: سايه بزرگان بايد بر سرِ جوانان باشد

گاردين: »شيار 143« واقعاً بهترين بود
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همايون فر در اختتاميه فيلم فجر عنوان كرد

ما امسال را سالي استثنايي 
مي دانيم به دلي�ل آنكه يك 
دوره اس�تثنايي بر سينماي 
اي�ران گذش�ت. مطالب�ات 
زيادي بود و فيلم هايي پشت 
در جش�نواره ها مانده بودند 
و باي�د از اين ش�رايط عبور 
مي كرديم اما براي س�ال بعد 
قوانين جشنواره كه اعلام شد 
اصلا به اين شكل نخواهد بود 
كه مهلت ارسال آثار تا روز اول 

جشنواره ادامه داشته باشد

جدي��د  مدي��ركل 
دفتر توس��عه كتاب 
و كتابخواني وزارت 
ارش��اد، ممي��زي را 
ام��ري عارض��ي و 
فرعِ ب��ر آزادي بيان 
مي دان��د. ش��جاعي 
صائين در گفت و گو با مهر، موافقت ضمني خود 
را هم با پيش��نهاد اتحاديه ناشران براي تشكيل 
دادگاه كتاب به سبك دادگاه مطبوعات اعلام كرد 
اما گفت: اگر همين الان و بدون مقدمه بخواهيم 
به سمت تشكيل اين دادگاه حركت كنيم، صنعت 
نشر ما دچار آسيب هاي جدي خواهد شد. صائين 
ادامه داد: در شرايط موجود اولاً قانوني هست كه 
حتماً بايد اجرا ش��ود، دوماً هر اقدامي در مسير 
قانوني خودش طي شود و س��وماً زياده خواهي و 
تندروي در اين مس��ير ممكن است ما را حتي از 
داش��ته هاي موجودمان محروم كند. به هر حال 
در اين خصوص بايد با ديكر نهادهاي كش��وري 
به توافق ديدگاه برس��يم. آن هيئت منصفه يا به 
اصطلاح دادگاه كتاب ع��لاوه بر مقدمات قانوني 
كه گفت��م، بايد م��ورد پذيرش ق��وه قضائيه هم 
باشد يعني آنجا مرجع باشد و غير از آن، جاهاي 
ديگر ورودي به قضيه نداشته باشند. ما در عرصه 
كتاب حتماً بايد به ش��كافي كه بين ديدگاه هاي 
روشنفكري و شبه روش��نفكري و واقعيت هاي 
اجتماعي خودمان، توجه كنيم. به هر حال كتاب 
ويژگي هاي خاص خودش را دارد و با مطبوعات 
متفاوت است، بايد يه جنبه ماندگاري و دمِ دست 

همه بودن كتاب، توجه ويژه اي بكنيم. 

پيبشنهاد تشكيل دادگاه كتاب


